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García Bragado 
afronta sus 

séptimos Juegos
Sant Adrià.- 

El atleta y concejal del 
PP en Sant Adrià Miguel 
Ángel García Bragado, 
Chuso, está a punto de 
hacer historia. En Río de 

Janeiro se convertirá en 
el primer atleta masculino 
en disputar siete Juegos 
Olímpicos. A pocos días 
de marchar hacia Brasil, 
hablamos con él para que 

nos explique sus sensa-
ciones y sus recuerdos 
de cerca de 25 años de 
competición a alto nivel. 
El 19 de agosto será su 
día.Pàg. 12. 

Prop de 5.000 
euros per l’ELA

Sant Adrià.- La Fes-
ta Major adrianenca se 
celebrarà enguany del 7 
a l’11 de setembre, amb 
l’actuació de Triana, en-
tre altres actes. Pàg.9.

La Festa Major, 
del 7 a l’11

Sant Adrià.- La I 
Ruta Solidària per l’ELA 
va recaptar prop de 
5.000 euros per pro-
moure la investigació. 
Pàg.13.

El BBF es consolida

Sant Adrià.- 
Amb una assistència 

de més de 50.000 perso-
nes, la tercera edició del 
Barcelona Beach Festival 
ha consolidat la data de 
música electrònica en el 
panorama de festivals de 

l’estiu. Amb el màxim 
reclam del dj francés 
David Ghetta, la nit va 
ser molt llarga tant dins 
com fora del recinte de la 
platja de la Pau. Cançons 
com ‘Play hard’, ‘Ain’t a 
party’o ‘When love takes 

over’ van fer embogir els 
presents. Com també ho 
van fer les creacions d’ 
Alesso, Nicky Romero, 
Ingrosso i Martin Garrix. 
Sembla que tenim festi-
val per molts anys més.
Pàgs.10. 

Mesa 
d’Inclusió

Sant Adrià.- S’ha 
const itu it  la Meda 
d’Inclusió que farà un 
diagnosi de la situació 
real de la ciutat en qües-
tions socials. Pàg.4.

MAGB

PC

 d
e sustitució

n48h
Servicio técnico
Venta y Reparación de 

Ordenadores, 
videoconsolas, y 

electrónica en general

Área 96 Computer 
 C/ Andreu vidal, 25 - Sant Adrià de Besòs 

Tel. 93 462 18 63 
info@area96computer.com - www.area96computer.com 

Horario: Lunes a Viernes de 10:00h a 14:00h  
y de 16h a 20:30h

Si la reparación dura más de 48horas, 
te prestamos un PC.

(Servicio válido para empresas y comercios)

JP

Miguel Ángel García Bragado con sus hijas, después de conseguir la medalla de plata en los Mundiales 
de Berlín 2009, a punto de cumplir 40 años.
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Sofocos de verano

Sant Adrià ha vuelto a demostrar que es una ciudad solidaria. Cerca de 5.000 euros se recogieron en total durante los cerca de cinco meses que 
duró la campaña de la I Ruta Solidaria por la ELA. No está nada mal, teniendo en cuenta el tamaño de nuestra localidad y lo complicado que es 
hacerse oír en un mundo con tantos impactos comunicativos. Desde la humildad y el cariño, así se consiguen los mayores logros en la vida. Con 
esa actitud lo hicieron los organizadores de la ruta, desde Alberto de la Guía hasta Isabel Rojas, pasando por tantos y tantos colaboradores que 
dejaron su vida y su tiempo libre al margen para luchar por los que no pueden. Ese es el espíritu que hace fuerte un colectivo, y la ciudadanía 

adrianense ha vuelto a responder, dejando claro que la solidaridad no es flor de un día, sino que hay que trabajarla para conseguir resultados. Trabajar muy 
duro, como siguen trabajando las personas cuyo día a día es un reto. Por ellas, los que lo tenemos algo más fácil, tenemos que ponernos las pilas y seguir 
empujando, a los que no se mueven y a las instituciones, que muchas veces necesitan que alguien les baje a la realidad y les ponga la verdad delante de los 
ojos. Una realidad que muchas veces es incómoda, pero que está ahí. Como la oposición vecinal a la construcción de un crematorio. La alarma saltó tarde, 
cuando todo estaba hecho. Ahora vienen las prisas y los impedimentos que dificultan el diálogo. Pararlo todo supone una batalla legal que el consistorio 
adrianense tiene perdido de inicio, así que las autoridades lo tendrán muy difícil para poder ponerse del lado de los ciudadanos sin quemarse los dedos.   

Muchas veces la realidad es difícil de ver. Lo que vemos a diario, lo que tocamos con regularidad, en muchas ocasiones pierde su sentido. Nos es tan común 
que no vemos más allá de lo que tenemos delante. En este número de julio hemos entrevistado a Jesús Ángel García Bragado, el único deportista masculino 
que puede disputar siete Juegos Olímpicos. Desde Barcelona 92 no ha faltado a ninguna olimpiada. Barcelona, Atlanta, Sidney, Atenas, Pekín, Londres y 
ahora Río. Siete ciudades, tres continentes y una infinidad de anécdotas. Chuso es una de aquellas personas que no dejan indiferente a nadie. En los plenos, 
sus intervenciones como cabeza de lista del grupo municipal del PP son en muchas ocasiones más que polémicas. Después de cinco años en la política 
adrianense, se ha convertido en una fuente de titulares jugosos para los medios, aunque la sangre nunca ha llegado al río. De verlo tanto como un político, 
casi se nos había olvidado que ante todo es un deportista. Pero lo es, y de los que hacen historia. Las medallas en los juegos brasileños estarán lejos, él 
mismo lo reconoce, pero al menos espera poder disfrutar y poder quedar entre los diez primeros, y si es entre los ocho, mejor, así se podrá despedir con un 
diploma olímpico. Además, en septiembre podrá recibir el cariño de la ciudadanía desde el balcón de la Casa de la Vila, ya que será el pregonero de la Fiesta 
Mayor junto con el otro deportista de la ciudad que participará en los Juegos Olímpicos, Taimuraz Friez, del Club Lluita Olímpica La Mina.  

Nosotros, en Àrea Besòs, ya estamos trabajando en el especial de Fiesta Mayor. Es nuestro momentos de disfrutar, hacer un diario sobre lo que nos espera 
en los días de fiesta  tras el verano. La programación no tiene nada de especial con respecto a otros años. Se conservan las actividades más destacadas, 
como la Festa del Mar. De citas destacadas, el concierto de Triana y la obra “Els homes són de Mart i les dones de Venus”, con el actor Jordi Díaz. 

Opinió
Badalona incapaç

És juliol i la gent ha desaparegut entre la 
platja i els centres comercials. Em trobo 
amb la Sheila i la seva exultant joventut. 
La jove m’explica que acompanya a un 
grup de joves amb diversitat funcional 

a donar una volta al Màgic i a berenar; és la tard 
d’esbarjo dels joves. La Sheila treballa com educadora 
a la Fundació Privada Discapacitats Intel·lectuals 
(SIQUE); una entitat que treballa perquè es produeixi 
un canvi social en la vida de les persones amb 
diferents discapacitats; una entitat que vol que la 
societat entengui la discapacitat intel·lectual com 
una forma diferent de capacitat, que no necessita ser 
integrada perquè ja forma part de la societat.

L’any 1992 les Nacions unides van establir la celebració 
anual, el 3 de desembre com el Dia Internacional de 
les Persones amb Discapacitat. Al llarg dels anys el 
concepte de discapacitat ha anat experimentant una 
gran transformació, fins arribar al moment actual, on 
s’ha aconseguit que les persones amb discapacitat 
puguin tenir els mateixos drets que la resta. El model 
paternalista i proteccionista ha anat modificant-se vers 
el model de desenvolupament dels drets humans i de 

la integració social d’aquestes persones.

El govern actual de Badalona diu “NO” a un nou edifici 
que serà el més gran de Catalunya en la integració de 
les persones amb discapacitat. El govern actual ha 
decidit no prioritzar un projecte que permetria a la ciutat 
disposar d’un centre de qualitat i de referència per a 
les persones que han nascut amb diferents capacitats 
intel·lectuals. La incapacitat d’aquest govern per 
liderar aquest projecte ocupacional obstaculitza que 
aquests joves puguin continuar desenvolupant les 
seves tasques dins del pla per la inclusió social, que 
regula l’accés al món laboral i social.

Els joves estiren de la mà de la Sheila, impacients 
i esvalotats, perquè volen continuar el seu passeig. 
M’acomiado. Els miro allunyar-se mentre penso que 
hi ha qüestions socials que transiten desemparades 
per la ciutat de Badalona: millora de l’escola Llevant, 
zones d’aparcament i instal·lacions per a minusvàlids... 
A la vida un pot optar per ocultar al seu interior un llop 
o una flor, i reflexiono que també els que hi governen 
poden elegir una cosa o l’altra pel bé dels ciutadans. 
Doncs bé, sembla que a Badalona alguns s’han 
decantat pel llop, al posar damunt la taula la seva 

incapacitat, per tirar endavant un projecte que vetllarà 
per la millora de la qualitat de vida de les persones 
amb discapacitats, tot entenent, aquesta tasca des 
d’una perspectiva de servei integral a les persones: 
reconeixement de les individualitats, valoració de les 
capacitats personals i foment de l’autonomia.

Els/les ciutadans de Badalona no podem permetre 
que Badalona es converteixi en una ciutat sense 
sentiments, una ciutat freda i indiferent que no tingui 
en compta les necessitats i les condicions indignes 
en la que es troba actualment aquest col·lectiu, 
perquè aquests joves es mereixen aquest projecte i 
Badalona, una ciutat social, solidaria i inclusiva, també 
se’l mereix. Badalona no pot consentir que el temps 
cobrí, de males herbes i pedres calcaries, un projecte 
que permetrà que aquestes joves puguin participar a 
qualsevol nivell amb les mateixes 
condicions i oportunitats que la 
resta de la ciutadania.

Mari Carmen Lozano Pareja
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Un relato de política ficción con 
líderes reales 3

En los dos capítulos anteriores, cinco líderes de ámbito nacional con protagonismo 
en el tiempo de 2015 que transcurría entre las elecciones municipales y la con-
vocatoria de las generales, es decir, Sánchez, Iglesias, Rivera, Garzón y Díaz 
(Rosa), coincidieron en un debate televisivo de los que comenzaban a proliferar 
ante la inmediatez de los nuevos comicios. En ausencia de Rajoy, bloqueado 

en un atasco circulatorio mientras se dirigía a la emisora, llegó una pausa publicitaria y, tras 
un comentario sorprendente del moderador, un impulso incontenible provocó que los cinco 
políticos salieran huyendo del plató, juntos, y se escondieran en una casa desconocida y 
desconectada de sus respectivos colegas, de sus familias y sus amigos.

Era de noche y comenzaron a hablar de política entre ellos con una confianza insospe-
chada. Conscientes de que el impulso que les había llevado a abandonar el programa les 
obligaba a presentar ante la sociedad, a su regreso, una noticia rompedora que justificara su 
comportamiento, se pusieron a estudiar los resultados electorales de anteriores procesos, 
descubriendo algunos detalles interesantes.

En los diálogos ficticios que los cinco líderes mantienen, iniciados en el capítulo anterior, 
cada uno de ellos oculta su nombre tras una de las letras B, C, D, E o R. Como elemento 
añadido al interés que le pueda suscitar la lectura, le propongo que vincule cada letra al 
político que le parezca adecuado. En el último capítulo se descubrirá quien es quien, y 
también una anécdota, ésta si, en el mundo real de los mismos líderes protagonistas del 
cuento, pero de nula trascendencia política.

En la confianza de que esto le sirva para dar rienda suelta a su imaginación y jugar durante 
un rato con los cinco líderes, le propongo hoy el tercer capítulo del relato de política ficción 
incluido en el ensayo titulado “La ruta S para el cambio de modelo”, escrito en 2015 con 
tinta de la que se empapó de entusiasmo durante la gran movida del 15M de 2011, en la 
Puerta del Sol de Madrid.

Entre paréntesis 2 (Primera parte)

Eran las tres y media de la madrugada.

E. Chicos, necesito masaje para reanimación o paréntesis para cabezada.

R. Por cierto, ¿sabéis que de los pocos sitios en los que ha habido alguna vez coali-
ción para el Senado, incluyendo incluso a partidos importantes, ha sido Cataluña? ¿Y 
sabéis porqué? Porque somos prácticos. ¿Y sabéis el nombre de alguna Comunidad 
Autónoma, juraría que la única, en la que el PP no haya conseguido jamás ni un solo 
senador?

D. Aceleremos. Estamos lanzados. Vamos a imaginar que la explicación de nuestra 
huida del plató fue una visión colectiva e irresistible del futuro inmediato, y que ya nos 
hemos puesto de acuerdo. Pasemos a lo concreto, punto por punto.

R. Vale. Puntos: Elección de los candidatos de la coalición. Medios de comunicación. 
Promoción. Redes sociales. Interventores en las mesas electorales. ¿Se os ocurre 
algo más?

C. Hablemos de candidatos y medios de comunicación. Para lo demás, soy partidario 
de contratar un gerente, establecer unos objetivos y dedicar un presupuesto. Podemos 
poner el dinero nosotros y ajustar cuentas cuando recibamos las subvenciones.

B. Prefiero dotar una caja común para esto con aportaciones a medias.

R. Es lo lógico.

E. Según el dinero que haga falta, no sé si podremos. Nos endeudaremos si nos 
dejan.

B. Intuyo que va ser una campaña más financiada por el entusiasmo que por la 
pasta.

D. ¿Qué os parecen unas primarias abiertas a toda la sociedad, en todas partes el 
mismo día, para elegir a los candidatos?

C. Extraordinaria propuesta, pero no la argumentes que la estropeas. Nos conviene 
tener un plan B para el caso de circunscripciones en las que no haya primarias por 
el motivo que sea.

E. Por ejemplo, que cada partido aporte nombres en cada circunscripción y, si no hay 
unanimidad, que los candidatos se adjudiquen por sorteo.

C. Me parece que daríamos una imagen poco seria aunque, 
desde luego, nuestros candidatos se presentarán para 
suprimir el Senado. Preferiría que fuéramos capaces de 
ponernos de acuerdo.

Podeu enviar els vostres escrits a l’adreça de correu 
electrònic areabesos@areabesos.com; o físicament al 
carrer Andreu Vidal, 25.
ÀREA BESÒS no es fa responsable dels articles signats, 
que exposen l’opinió dels seus autors. El diari només 
es manifesta ideològicament a l’editorial. Tots els drets 
reservats. 

Domingo Sanz

José Megías

Premiar als dolents i castigar als bons

Quan, fa dos mil anys, un polític anomenat Poncio Pilatos va haver de prendre 
una decisió important, va consultar al seu poble. Volia que el seu poble li 
digués, entre dos reus, al qual havia de deixar anar i a qui condemnar.... Que 
decideixi el poble -es va dir- i al seu poble li va fer aquesta pregunta. A qui 
voleu que deixi anar a Jesús o a Barrabás?

No hi ha dades exactes sobre el nombre de vots a favor, en contra, en blanc i abstencions, 
però la història diu que el poble aclaparant ment va triar alliberar al lladre i condemnar a 
Jesús.

Els estudiosos que, des de llavors han intentat buscar una raó vàlida sobre el perquè en 
aquesta i en altres votacions que han tingut lloc en alguns països, al llarg de la història, 
la gent prefereix majoritàriament indultar al lladre. Aquests estudiosos segueixen sense 
trobar una resposta vàlida.

A la recerca d’explicacions, els més aduladors prefereixen dir que els ciutadans “són savis 
en les seves decisions i que mai s’equivoquen”. Jo, que mai vaig ser ni sóc adulador, 
expresso el meu convenciment que això no és cert. L’exemple més clarificador va ser el 
d’Adolf Hitler triat amb el vot dels alemanys i que després va derivar en l’horror que la 
història compta amb tot detall.

Tampoc sembla ser vàlid l’argument que el poble tria “almenys dolent” d’entre les opcions 
que li donen. No crec que en el cas que cito de Barrabás, un lladre convicte i confés, l’opció 
votada de deixar-li lliure fos millor o “la menys dolenta” entre ell i l’altre candidat anomenat 
Jesús de Natzaret. Francament em nego a creure-ho.

Un altre argument en el qual també s’insisteix avui, dos mil anys després, és que “no 
poden ser ignorants o maldestres el miler de persones que recolzen una elecció de manera 
majoritària”. Encara que, francament, no tinc gens clar que no pugui sigui així, ja que la 
meva raó em diu que si una persona pot equivocar-se és previsible que un milió d’elles 
també puguin estar equivocades, o almenys bona part d’elles. Gens indueix a pensar que 
el que és vàlid per a una unitat no pot ser-ho per a un munt d’unitats.

Els psicòlegs tenen treball. Els que realitzen estudis demoscòpics han d’afinar les seves 
dades i tots hauríem de, com menys, dubtar de les primeres conclusions que treuen massa 
ràpid sense més base que els mateixos interessos o afinitats ideològiques.

A mi, ho confesso, em resulta com menys vergonyós i incomprensible que podent triar entre 
més opcions s’opti per un lladre. Jo mai hauria alliberat a Barrabás (i molt menys li hagués 
posat a administrar els negocis de la meva família). Jo m’hauria decantat per la segona 
opció encara que fos menys pragmàtica i tingués més somnis que realitats.

Article sencer:

Jaume Vallès

Les persones grans i els mitjans

Primer de tot cal dir que, tot i ser persona gran, utilitzo internet pels correus, 
Facebook i Twitter, sense deixar la lectura dels periòdics en paper. .- D’aquí 
que m’ha interessat l’article de Eulàlia Solé (LV 7-7-16) sobre la lectura dels 
diaris, de la conferència a càrrec de Josep M Cadena.-En general estic d’acord 
amb les conclusions, especialment respecte a la fabricació de notícies falses 

barrejades amb les informacions fonamentades, considerant encertats els arguments del 
codi deontològic.

No puc deixar aquestes notes sense dedicar unes línies al mitjà d’informació més vist i a 
la vegada més manipulat: la pantalla de TV, especialment, les depenent d’administracions 
públiques, on es nota escandalosament els temps i l’ordre d’aparició dels grups polítics 
que les dominen. En l’aspecte d’imparcialitat, prefereixo el paper amb avantatge, on puc 
triar el que, el com i el quan llegeixo els continguts.
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La Mesa d’Inclusió presenta la diagnosi 
de la ciutat de Sant Adrià

Montse Sáez

Sant Adrià.-
La Mesa d’Inclusió va 

presentar el 21 de juny 
la diagnosi del municipi. 
A l’acte hi van assistir 
l’alcalde, Joan Callau, la 
regidora de Benestar i 
Famílies, Filo Cañete, el 
president de l’Àrea de 
Ciutadania i Serveis a la 
Persona, Juan Carlos Ra-
mos, representants dels 
diversos grups munici-
pals, de la Diputació de 
Barcelona, del Consorci 
de la Mina, tècnics muni-
cipals i representants de 
tres entitats (Associació 
juvenil Barnabitas, Casal 
d’Infants, i Creu Roja)

La diagnosi inclou, 
en primer lloc, el Mapa 
de recursos i serveis tant 
municipals com d’entitats 
que hi ha al territori; i en 
segon lloc, el Mapa de 
vulnerabilitat. Pel que fa 
al mapa de recursos i ser-
veis s’està treballant en el 
disseny d’un web per po-
sar aquesta informació a 
l’abast de tothom. Quant 
a l’estudi dels factors 
de vulnerabilitat, que ha 

comptat amb el suport de 
la Diputació de Barcelona, 
s’ha fet a partir de dades 
estadístiques i qualitatives 
(enquestes a tècnics i 
entitats del municipi) en 
torn a 7 àmbits (econò-
mic, laboral, formatiu, so-
cial i sanitari, residencial, 
relacional i ciutadania i 
participació). El resultat 
de l’estudi mostra pel 
que fa als darrers anys 
tot un seguit d’indicadors, 
entre els que destaquen: 
un augment del 22% 
dels casos gestionats pels 
Serveis Socials munici-
pals; les principals pro-
blemàtiques ateses són 
econòmiques derivades 
de la manca de treball; 
les ajudes d’urgència es 
destinen principalment a 
manutenció i habitatge; 
un increment important 
dels ajuts concedits per 
a la continuïtat educativa 
i en beques menjador; la 
majoria de llars d’una sola 
persona corresponen a 
dones majors de 60 anys; 
l’atur tendeix a baixar 
però es concentra en me-
nors de 30 anys, majors 
de 45, dones, persones 

amb formació secundària 
sense especialitzar i per-
sones estrangeres, etc.

La informació recolli-
da en la diagnosi permet 
conèixer la situació en que 
es troba Sant Adrià i serà 
el punt de partida per a la 
següent etapa en la què 
s’establiran escenaris de 
futur, es traçaran línies 
estratègiques i es fixaran 
objectius operatius per 
assolir un Sant Adrià més 
inclusiu.

D’altra banda, també 
s’ha començat a crear 
l’estructura de la Mesa 
amb la constitució del 
Comité d’Impulsió de la 
Mesa d’inclusió que té 
com a objectiu liderar i 
garantir el funcionament 
del projecte. Aquest òrgan 
serà l’encarregat de definir 
el model de ciutat inclusi-
va, acordar les estrategies 
i objectius de la Mesa 
d’Inclusió. A més a més 
promourà el treball trans-
versal en l’organització 
municipal i impulsarà el 
seguiment i l’avaluació de 
la Taula. El Comité està 
integrat per l’alcalde, regi-
dors/es de diferents partits 

i entitats. L’estructura de 
la Mesa es completarà 
en el futur amb la creació 
d’una comissió tècnica i 
d’espais participatius.

La Mesa d’Inclusió 
es va presentar el passat 
24 de març en el Ple-
nari d’Entitats. Aquest 
projecte, impulsat per 
l’Ajuntament, neix amb 
la voluntat de ser un 
espai d’interlocució en-
tre l’administració i els 
agents socials del territori 
que permeti donar una 

millor resposta a la ciuta-
dania en risc d’exclusió 
social. Aquest és un pro-
jecte innovador. D’una 
banda, perquè proposa 
un enfocament global 
del problema: a més de 
les necessitats mínimes 
(habitatge, aliments, salut 
i educació formal) té en 
compte altres aspectes 
com a eines d’inclusió 
com són l’accés a la 
cultura i l’esport ; d’altra 
banda, per la seva vo-
cació de transversalitat 

i cooperació entre els 
departaments municipals 
i entre l’administració i les 
entitats que treballen en 
l’àmbit social.

L’Ajuntament porta a 
terme i prioritza des de fa 
anys les polítiques con-
tra l’exclusió social. En 
aquesta línia i per tal de 
fer front a les noves situa-
cions d’exclusió que ha 
portat la crisi i a les que 
puguin sorgir en el futur, 
ha promogut la creació de 
la Mesa d’Inclusió.

COMUNICACIÓ SAB

Los contrarios al crematorio se 
manifiestan por las calles de Sant Adrià

Redacció

Sant Adrià.-
El pasado 30 de ju-

nio, la Plataforma Stop 
Crematori SAB recorrió 
el trayecto desde la es-
tación de tren de Sant 
Adrià hasta los terre-
nos donde se piensa 
edificar el tanatorio-
cremator io,  entre la 
ronda del litoral y el río 
Besòs, al lado del Mu-
seu d’història de la im-
migració de Catalunya 
(MhiC). Centenares de 
personas dijeron no al 

crematorio por motivos 
medioambientales y de 
alarma social. Desde 
hace t res meses,  la 
plataforma de vecinos 
contrarios al crematorio 
se concentra delante 
del ayuntamiento media 
hora antes del pleno.

Por ahora, han con-
seguido el apoyo de va-
rios partidos, y una mo-
ción que pedía una vía 
de conversación entre el 
municipio y la empresa 
funeraria responsable 
del complejo para evi-
tar su construcción fue 

aprobada por el pleno, 
consiguiendo el apoyo 
incluso del PSC, el par-
tido en el gobierno que 
en su momento avisó 
que la paralización del 
complejo traería graves 
consecuencias a la ciu-
dad una vez aprobado el 
proyecto. Dichas conver-
saciones ya han empeza-
do a producirse.

Centenares de personas marchan desde la estación de tren hasta los terrenos donde se tiene pensado construir la instalación.
JOSEP CUBIAS

També s’ha constituït el Comitè d’Impulsió que liderarà i garantirà el funcionament de la Mesa.
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Desarticulada una banda de la màfia 
xinesa que cometia agressions físiques

Redacció

Sant Adrià.-
Agents de la Poli-

cia de la Generalitat – 
Mossos d’Esquadra de 
la Divisió d’Investigació 
Criminal adscrits a la 
Unitat Central de Ban-
des Criminals amb la 
col·laboració de la Unitat 
Central de Blanqueig van 
detenir dimarts, 28 de 
juny, 25 membres d’una 
banda com a presumptes 
autors dels delictes de 
pertinença a organitza-
ció criminal, extorsions, 
temptativa d’homicidi, 
lesions, robatoris amb 
violència, robatori amb 
força, obstrucció a la 
justícia, delictes fiscals i 

blanqueig de capital.
La investigació va co-

mençar el mes de setem-
bre de 2015 arran d’una 
temptativa d’homicidi 
amb arma blanca que 
van patir dues persones 
de nacionalitat xinesa a 
la zona lúdica de la Vila 
Olímpica, a Barcelona. 
Els autors dels fets van 
ser un grup de 15 perso-
nes d’origen xinès, de les 
quals dues van ingressar 
a la presó. Va ser llavors 
quan els investigadors 
van determinar que eren 
membres d’una banda 
que forma part de la mà-
fia xinesa i que no es trac-
tava d’un fet aïllat, sinó 
que al darrere hi havia 
una organització criminal 

jerarquitzada ubicada a 
Catalunya.

L’organització estava 
integrada per uns trenta 

membres xinesos d’entre 
16 i 40 anys i estava es-
tructurada en dues esca-
les: els “germans grans” 

i els “germans petits”. Els 
primers s’encarregaven 
de repartir les tasques, 
protegir i aconsellar els 

més joves, els quals, a 
canvi, oferien lleialtat i di-
ners aconseguits a partir 
de l’activitat delictiva.

Dimarts, 28 de juny, 
els Mossos d’Esquadra 
van fer entrades i escor-
colls en nou domicilis, 
tres joieries d’articles 
de luxe i una empresa 
ubicats a Barcelona, Ba-
dalona, Santa Coloma de 
Gramenet, Sant Adrià de 
Besòs i Sabadell que van 
acabar amb la detenció 
de 25 membres de la 
banda.

Es van fer escorcolls en diverses ciutats, entre elles Badalona, Santa Coloma i Sant Adrià.

MOSSOS D’ESQUADRA
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Es constitueix la Mesa 
d’Habitatge

Redacció

Sant Adrià.-
El passat 7 de juliol 

es va constituir la Mesa 
d’Habitatge, un espai 
de reflexió i participació 
que té com a objectius 
inicials: l’elaboració d’una 
diagnosi de la situació 
al territori; l’intercanvi 
d’informació entre tots 
els actors implicats; la 
proposta i unificació de 
criteris d’actuació pel 
que fa a l’adjudicació 
d’habitatge d’urgència; 

i l’estudi de mesures de 
sostenibilitat energètica 
en l’habitatge.

La Mesa d’Habitatge 
és un dels espais par-
ticipatius que formen 
part de l’estructura de la 
Mesa d’Inclusió, un pro-
jecte innovador, impulsat 
per l’Ajuntament que 
va nèixer fa uns mesos 
amb la voluntat de ser 
un òrgan d’interlocució 
entre l’administració i els 
agents socials del territori 
que permeti donar una 
millor resposta a la ciuta-

dania en risc d’exclusió 
social. 

La Mesa d’Habitatge 
compta amb la participa-
ció de diverses Regidories 
de l’Ajuntament, l’Oficina 
Local d’Habitatge, el 
Consorci de la Mina, el 
Col·legi d’Advocats, Ca-
ritas, Creu Roja, la PAH i 
associacions de veïns del 
territori. Aquesta no és 
una estructura tancada 
sinó que està oberta a 
la incorporació d’altres 
agents en funció de les 
tasques a desenvolupar. 

Sant Adrià

Badalona.-
Esquerra Republicana 

de Catalunya ha presentat 
aquest mes de juny una 
moció que impulsa la re-
obertura del gimnàs i la 
piscina del carrer Ricart. 
Aquesta s’ha votat per 
punts a petició de Ciuta-
dans i ha prosperat en la 
majoria d’ells, però no la 
totalitat.

Els punts que recla-
maven l’elaboració d’un 
estudi de viabilitat, i la 
petició de reobertura per 

l’ús comercial durant la 
temporada 2016-2017 
van poder prosperar sen-
se problemes, mentre que 
la petició de destinar-hi 
els 331.000 euros extres 
del cànon inicial de la 
concessió a l’empresa 
Mercadona al mercat, no 
va trobar els suports ne-
cessaris. “El compromís 
en la reobertura comercial 
del gimnàs al 2016-17 és 
una bona notícia i estem 
molt satisfets, però ens 
hem quedat a mitges” 
ha argumentat el regidor 
republicà Rubèn Arenas.

Els republicans, en 
paraules del regidor Anto-

ni Vélez “volíem destinar 
aquests diners extres, 
que tampoc eren tots els 
necessaris, a augmentar 
els fons disponibles per 
les millores i inversions 
en tots els poliesportius 
de la ciutat, però amb el 
vot en contra de PSC, C’s 
i PP aquests diners aniran 
entre d’altres a sufragar 
despesa de l’Ajuntament 
i no als equipaments es-
portius.”

La moció havia comp-
tat amb la complicitat de 
Sant Adrià en Comú i MES 
Moviment d’Esquerres, 

que s’havien adherit a la 
mateixa.

S’aprova el seu rebuig 
a Fernández Díaz a 
instàncies d’ERC
Tots els grups muni-

cipals tret del PP han vo-
tat aquest dilluns a favor 
de la moció d’Esquerra 
presentada d’urgència 
després de saber-se 
les converses entre el 
ministre de l’interior i 
el cap de l’Oficina An-
tifrau. A la moció s’ha 
adherit el Grup de Con-
vergència Democràtica 
de Catalunya.

Els populars van que-
dar-se sols defensant el 
diputat popular, que va 
revalidar el seu escó el 
passat 26 de Juny, en 
una campanya electoral 
marcada per l’escàndol 
de les converses entre 
Daniel de Alfonso, cap 
de l’Oficina Antifrau de 
Catalunya, i Jorge Fer-
nández Díaz.

La moció aprovada 
per 17 vots a favor i 2 
en contra, demana la 
dimissió tant del Minis-
tre de l’Interior, com del 
cap de l’Oficina Antifrau, 

manifesta el “suport de 
l’Ajuntament de Sant 
Adrià de Besòs a les ac-
cions que tant el Parla-
ment de Catalunya com el 
Govern de la Generalitat 
puguin portar a terme 
per esclarir els fets i de-
manar responsabilitats” i 
dóna suport a les “mani-
festacions de la societat 
civil que defensin un nou 
país lliure de corrupció 
d’Estat”.

La moció d’ERC per la 
reobertura del Ricart 
queda bloquejada pel 
PSC, C’s i PP

JOSEP CUBIAS

A més, s’aprova una moció de rebuig impulsada pels republicans de rebuig 
a Fernández Díaz.

Antoni Véz (esquerra) i Rubèn Arenas, els dos regidors d’ERC, durant el darrer ple de juny. 

COMUNICACIÓ SAB

MES exige a Fina López 
que tome una decisión

MS

Sant Adrià.-
Desde que el pasado 

pleno de enero, el conce-
jal de MES Juan Vizcaíno 
presentara su dimisión 
por desavenencias inter-
nas el partido sigue con 
un único representante 
en el pleno de los dos 
que consiguió en las ur-
nas. Su máxima dirigente, 
Isabel Marcuello, es la 
única cabeza visible. La 
tercera de la lista, y la 
que tendría que ocupar 
el cargo es Fina López, 
pero por ahora no se ha 
pronunciado. 

MES ha emitido un 
comunicado en el que de-
nuncia que el consistorio 
no comunicó la renuncia 
de Vizcaíno a la Junta 

Electoral General hasta el 
4 de abril, tras muchos re-
querimientos del partido. 
Según el comunicado, la 
credencial para el nuevo 
concejal llegó el 19 de 
abril, y desde entonces 
la formación de izquier-
das ha requerido a López 
que tome posesión del 
acta de concejala o bien 
renuncie. 

En el texto mandado 
a la prensa, MES asegura 
que ha requerido al alcal-
de que en todas las órde-
nes del día de los plenos 
figure el requerimiento 
a Fina López para que 
tome posesión del cargo 
o renuncie. Algo que no 
ha sucedido.

Preguntada por este 
asunto, Fina López ase-
gura que envió un escrito 

al secretario para que no 
apareciera este punto en 
las órdenes del día de 
los plenos hasta que no 
tomara una decisión. “Por 
ley, el alcalde está obliga-
do a convocarme, que lo 
hace, pero no a ponerlo 
en el orden del día”.

Fina López explica 
que envió un correo elec-
trónico a la dirección del 
partido el pasado 14 de 
abril para explicarles su 
situación y que aún no ha 
recibido respuesta. “Estoy 
esperando una respuesta 
oficial del partido para 
decir públicamente cual 
es mi decisión”. López no 
quiere entrar en polémi-
cas, pero sí reconoce que 
existen muchas diferen-
cias políticas internas en 
el seno de MES SAB.   
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En Comú Podem 
vuelve a ganar las 
generales en Sant 
Adrià pero se deja 
votos por el camino

Redacció

Sant Adrià.-
Como en las elec-

ciones de hace seis me-
ses, En Comú Podem ha 
vuelto a repetir victoria 
en Sant Adrià. Eso sí, 
como en todo el territorio 
catalán y español, la coa-
lición morada ha perdido 
votos, 840 en concreto 
(de 5.304 a 4.464). El 
PSC aguanta en la se-
gunda plaza, perdiendo 

también apoyo, unos 
275 votos (de 3.712 a 
3.439).

También como en 
todo el territorio, el PP ha 
mejorado los resultados 
de diciembre, recuperando 
la tercera plaza con 2.440 
votos, más de un centenar 
de votos por encima de 
sus anteriores resultados. 
Ciutadans ha pasado a ser 
la cuarta fuerza política 
con 2.069 apoyos, 565 
votos menos que en los 

anteriores comicios. Con-
vergència Democràtica 
de Catalunya también re-
trocede, pasando de 701 
votos a 580.

Los que consiguen 
mejores resultados res-
pecto a las pasadas elec-
ciones con ERC, que 
pasa de 1.224 a 1.307 
votos, el PACMA (Partido 
Animalista), de 257 a 
357, y Recortes Cero-
Grupo Verde, que pasa de 
70 de 140 votos.

MINISTERIO DEL INTERIOR

La gent gran surt al 
carrer per reclamar 
un bon tracte 

Redacció

Sant Adrià.-
El passat 15 de juny 

es va celebrar el Dia 
Mundial de la Presa de 
Consciència d’Abús i 
Maltractament envers les 
Persones Grans. Per cele-
brar aquesta diada la gent 
gran de la ciutat va sortir 
al carrer i va fer diverses 
activitats a la plaça de la 
Vila: El Casal de la Gent 
Gran de la Mina va fer una 

exhibició de gimnàstica 
passiva, el Casal de Joan 
Fiveller una classe de 
tai-txi i la resta de casals 
van exposar els treballs 
que fan en els tallers de 
manualitats i pintura.

Cal destacar també 
que a Sant Adrià l’any 
passat es va posar en 
marxa una campanya que 
sota el nom “Tracta’m 
bé” pretén trencar tabús, 
remoure consciències 
i sobretot  fomentar el 

respecte, la cura i l’estima 
envers la gent gran.  

Aquesta campanya 
es va iniciar amb la pu-
blicació d’una sèrie de 
contes a la  revista muni-
cipal Viure i actualment 
s’estan preparant unes 
fotografies que il·lustren 
accions de bon tracte a la 
gent gran. La celebració 
va servir per donar suport 
a la campanya i per fer-la 
visible a tota la ciutadania 
adrianenca.

La campanya “Tracta’m bé” vol fomentar el respecte i l’estima envers la 
gent gran. 
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Redacció

Sant Adrià.-
L’Ajuntament de Sant 

Adrià ha aprovat una 
aportació de 12.000 € 
al projecte de Proactiva 
Open Arms, a través del 
Fons Català de Coopera-
ció al Desenvolupament.

La principal finalitat 
de Proactiva Open Arms 
és ajudar a salvar les 
vides dels milers de refu-
giats que creuen el mar 
Egeu en embarcacions 
precàries fugint de la 
guerra i de la persecu-

ció en països com Síria, 
l’Afganistan o l’Iraq. Pro-
activa Open Arms pretén 
cobrir un punt clau en el 
recorregut dels refugiats: 
la travessia entre Líbia i 
Lampedusa.

Per fer aquesta tasca, 
l’organització disposa d’una 
embarcació (de nom Astral) 
de 30 metres d’eslora, 
que reuneix les condicions 
per fer les operacions de 
vigilància i rescat a la Me-
diterrània Central, però que 
cal adaptar.

La nau, que cobrirà 
la zona entre Lampedusa, 

Malta i Líbia fins aproxi-
madament 12/15 milles 
de la Costa de Líbia i 
tindrà la base a Malta, 
permetrà:

- Ten i r  una  base 
d’operacions de rescat a 
alta mar.

-Ampliar i millorar 
la vigilància en el radi 
d’acció de l’entitat amb 
el suport de dues llanxes 
de salvament ubicades 
en diferents punts de la 
Mediterrània.

-Oferir a bord una pri-
mera atenció bàsica amb 
servei sanitari professional.

12.000 euros per 
Proactiva Open Arms
El consistori adrianenc aportarà aquesta quantitat a través del Fons 

Català de Cooperació al Desenvolupament.

SOLIDARITAT SAB Redacció

Sant Adrià.-
El passat mes de juny 

un centenar de veïns i 
veïnes de La Mina van 
pintar un mural amb va-
lors a les parets del Casal 
Cívic. Aquesta iniciativa 
forma part del procés 
participatiu que ha im-
pulsat l’Associació Casal 
Infantil La Mina per a la 
recuperació d’un espai de 
joc i trobada comunitària 
al barri. També s’han fet 
altres activitats com la 
plantada d’arbres o la 
neteja de l’espai, i ara es 
busquen finançadors que 
puguin fer realitat altres 
propostes dels veïns i 
veïnes com la de crear un 

jardí intergeneracional o 
construir un espai tranquil 
amb gronxadors pels més 
petits.

La finalitat és que els 
propis infants i les famílies 
siguin els protagonistes 
de la transformació del 
pati del casal en un espai 
segur, adaptat i obert al 
barri. Un lloc on es puguin 
crear espais de relació i 
intercanvi que millorin la 
convivència, el civisme i 
la participació. Aquests 
valors, juntament amb el 
respecte i la diversitat, 
són els que han quedat 
pintats al mural amb els 
diferents dibuixos dissen-
yats per l’il·lustrador Joan 
Turu i que representa el 
treball que es fa dia a dia 

des del Casal Cívic.
Infants i adults van 

cooperar en la pintada 
del mural en un dia ple 
de jocs i tallers on es va 
voler donar color i millorar 
la imatge del barri.

Si voleu conèixer més 
sobre l’Associació Casal 
Infantil La Mina, hi podeu 
contactar a través del 
següent correu electrònic 
casal@casalinfantillami-
na.com o trucant al te-
lèfon 689 751 388.

COMUNICACIÓ SAB

Gràcies a una iniciativa de l’Associació Casal Infantil La Mina.

El passat 12 de juliol, el consistori va dur a terme una recepció als nens i nenes saharauís que passaran 
aquest estiu amb diverses famílies adrianenques dins de la campanya Vacances en Pau, que a la ciutat 
coordina l’entitat Yalah, Solidaris amb el Poble Sahrauí.

Veïnat de La Mina 
pinta un mural amb 
valors a les parets del 
Casal Cívic 

Redacció

Sant Adrià.-
La passada tardor, Ga-

lanthus -entitat ambienta-
lista que fa uns anys va 
rehabilitar la bassa de 
reg de l’hort urbà dels 
jardins del Museu de la 
Immigració- va proposar 
a l’Ajuntament de Sant 
Adrià la construcció d’una 
espiral d’aromàtiques en 
el mateix indret.

L’espiral és un tipus 
d’estructura que combina 

la plantació de diverses 
plantes aromàtiques per 
atraure papallones i altres 
insectes, en uns murets 
de pedra que propor-
cionen refugi a rèptils i 
amfibis. Aquesta estruc-
tura contribueix així a 
afavorir la biodiversitat 
de l’espai on s’instal·la, 
en aquest cas als jardins 
del MHiC, reforçant el 
pol d’atracció que per 
als amfibis representa la 
bassa del reg alhora que 
embelleix l’entorn amb 

els colors de les plantes i 
flors que la formen.

La construcció de 
l’espiral d’aromàtiques 
ha estat íntegrament fi-
nançada per Gas Natural, 
que ha donat a Galanthus 
1.000 € per a la realització 
d’una acció que afavorís 
la biodiversitat prioritària-
ment al terme de Sant 
Adrià de Besòs. L’acció 
s’ha pogut dur a terme 
gràcies a la col·laboració 
dels voluntaris de l’entitat 
ambientalista.

El MhiC, punt actiu de 
biodiversitat
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La Fiesta Mayor se 
atrasa del 7 al 11 de 
septiembre

Redacción

Sant Adrià.-
La Fiesta Mayor de 

Sant Adrià se celebrará 
este año del 7 al 11 de 
septiembre, por lo que los 
actos no comenzarán en 
viernes, como es habitual, 
sino en miércoles. Ese 
día será el turno, como 
siempre, del pregón. En 
esta edición tendrá pro-
tagonismo deportivo, ya 
que los encargados serán 
los dos representantes de 
la ciudad en los Juegos 
Olímpicos de Marcha, el 
corredor de marcha Jesús 
Ángel García Bragado, 

que compite en sus sép-
timas olimpiadas, y el lu-
chador Taimuraz Friev, del 
Club Lluita La Mina. 

Otro de los puntos 
fuertes de la programa-
ción será la actuación 
del grupo de rock andaluz 
Triana, que este 2016 
celebra el 40 aniversario 
de la publicación de su 
primer disco (aunque ya 
no milite ningún miembro 
original). 

No habrá muchas 
más novedades respec-
to a años anteriores en 
una fiesta mayor con un 
presupuesto similar que 
en 2015, unos 80.000 

euros. El consistorio ha 
hecho un esfuerzo para 
no aumentar el presu-
puesto a pesar que en 
esta edición se ofrece 
un día y medio más de 
actividades. 

La fiesta del mar y 
del río volverán a ser las 
protagonistas el fin de 
semana, con actividades 
para toda la familia, en 
especial para los más 
pequeños. 

L’Agrupament Escol-
ta i Guia Sant Adrià es el 
encargado de organizar 
las fiestas Radioaktives, 
con actos en la Ramble-
ta. Y en cuanto al teatro, 

la obra escogida es “Els 
homes són de Mart i les 
dones de Venus”.

También cabe des-
tacar una nueva edición 
de las rutas culturales 

por Sant Adrià teatraliza-
das por el grupo Historia 
Viva. 

Cultura

Uno de los reclamos será la actuación del grupo Triana, el 9 de septiembre 
en la plaza de la Vila, en el 40 aniversario de su primer disco.
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El CERCAT lliura els seus 
premis del Xè Concurs 
de Fotografia Rociera

Redacció

Sant Adrià.-
Al voltant de 100 per-

sones van estar presents 
en el lliurament de premis 
del Xè Concurso de Foto-
grafia Rociera del Centro 
de Estudios Rocieros y 
Cultura Andaluza en Cata-
lunya (CERCAT) que es va 
dur a terme el passat 2 de 
juliol als jardins del Museu 
d’història de la immigració 
de Catalunya (MhiC).

En l’acte de lliura-
ment van estar presents 
l’alcalde de Sant Adrià 
de Besòs, Joan Callau, 
el president de la Fede-
ración Andaluza de Co-
munidades (FAC), Miguel 
Montaño, la presidenta 
del Consejo General de 
Hermandades y Cofra-
días de Barcelona, Isama 
Rodríguez, la presidenta 
de l’Associació de Dones 
Confrares, Glòria Codina, 
Elena Zamora de la Coor-
dinadora de Joves Con-
frares de Barcelona, entre 
d’altres. També van estar 
presents representants de 
diverses entitats de cultu-
ra andalusa i germandats 
rocieres.

L’acte va començar 
amb una visita al vagó 
del Sevillano, que està 
instal·lat en els jardins 
del MhiC, i a l’interior del 
qual es troba una expo-
sició sobre el fenomen 
migratori a Catalunya. 
Després de la visita, es 

van lliurar els premis, 
començant pels guar-
dons del Xè Concurs de 
Fotografia Rociera. José 
Reyes Belzunce, amb la 
seva imatge “Blanca Palo-
ma 5” va ser el guanyador 
del primer premi en la 
categoria “Romería del 
Rocío 2016”, dotat amb 
150 euros i diploma. Jor-
di Silva Nevado, amb “La 
espera” va aconseguir el 
segon (100 euros i diplo-
ma), Paolo Rinelli, amb 
“Camino de las arenas” 
el tercer (50 euros i diplo-
ma), i José David Castán 
Sin amb “Una noche en 
la ermita” va aconseguir 

un accésit (50 euros i 
diploma).

En la categoria “Ca-
talunya confrare”, el 
guanyador va ser Emilio 
Combalia Moll, amb “Ca-
talunya cofrade 1”, acon-
seguint així els 150 euros 
i el diploma del primer 
premi. José Reyes Bel-
zunce, amb “Penitente” 
va aconseguir el segon 
(100 euros i diploma), 
Jordi Merino Noé, amb 
“El pequeño cofrade” el 
tercer (50 euros i diplo-
ma), i Domènech Alió, 
amb “Cofrades 4” va 
aconseguir un accésit (50 
euros i diploma).

Redacción

Badalona.-
El Barcelona Beach 

Festival se ha consolida-
do en su tercera edición 
como el gran festival de 
música electrónica al 
aire libre. La playa de la 
Pau de Sant Adrià, y sus 
alrededores, se llenaron 
el pasado 16 de julio de 
amantes de la música 
y la fiesta. Rondando 

la veintena la mayoría, 
tenían a David Guetta 
como auténtico gurú, y el 
francés no se dejó nada 
en el tintero. Tiró por el 
camino recto, llenando 
de grandes éxitos un set 
sin fisuras con temas 
como ‘Play hard’, ‘Ain’t a 
party’, ‘When love takes 
over’ y el ‘I gotta feeling’ 
que coprodujo para The 
Black Eyed Peas, esta vez 
fusionado con ‘Where are 

ü now’ (Jack Ü & Justin 
Bieber).

Más allá de Guetta 
también hay vida, como 
demostraron Alesso, Nic-
ky Romero, Ingrosso y 
Martin Garrix. Una noche 
para no olvidar. 

Más de 50.000 
asistentes consolidan 
la tercera edición 
del Barcelona Beach 
Festival en Sant Adrià

JP

David Ghetta fue de nuevo la estrella, acompañada por dj’s de renombre 
como Martin Garrix, Alesso, Axwell Ingrosso o Hardwell.

ELOY BURÓN

JP
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Sant Adrià Consulting

Tel.  93 462 70 16 - 93 462 01 36
Fax 93 381 54 50

Av. Catalunya, 77  
08930-Sant Adrià de Besòs Barcelona-España

FISCAL CONTABLE LABORAL 
JURÍDICO SEGUROS
GESTIONES INMOBILIARIAS

 EXTRANJERÍA

w w w . s a n t a d r i a c o n s u l t i n g . c o m

L’etíop Sisay Tsegaye i la ucraniana Inna 
Levedova guanyen la 1a Ruta Solidària per l’ELA

Redacción

Sant Adrià.-
El passat 19 de juny 

es va celebrar la 1ª Ruta 
Solidària per l’ELA que 
va comptar amb la parti-
cipació de 1.200 perso-
nes. Va ser un diumenge 
de sol esplèndid i una 
bona temperatura que 
va permetre gaudir del 
recorregut i d’una jor-
nada en que l’esport, 
la solidaritat i l’ambient 
festiu van ser els pro-
tagonistes. L’objectiu 
d’aquesta iniciativa de 
l’ultrafondista adrianenc 
Alberto de la Guia, era 
donar a conèixer la malal-
tia i recaptar-ne fons per 
a la investigació. Pel que 
fa a la recaptació, tota 
la de la caminada (cost 

d’inscripció 3€) i 4€ dels 
12€ d’inscripció dels 10 
km aniran destinats a la 
Fundación Miquel Valls i 
l’associació RedELA.

La Ruta Solidària per 
l’ELA -organitzada per la 

Plataforma Afectados de 
ELA, la Fundació Miquel 
Valls i l’Ajuntament de 
Sant Adrià de Besòs, amb 
la col·laboració del Club 
La Sansi- va incloure una 
cursa popular de 10 km 

i una caminada de 5 km 
per llocs emblemàtics 
del municipi, perquè el 
màxim de persones po-
guessin participar. En un 
ambient lúdic les perso-
nes participants van sortir 

de la plaça de la Vila, a les 
10 h i a les 11.30 h res-
pectivament i van fer un 
recorregut que vorejava el 
riu Besòs fins a la platja 
del Fòrum de Barcelona i 
tornava altre cop fins a la 
plaça de la Vila, on també 
es va celebrar la Fira de 
Comerç al Carrer.

Cal destacar que 
l’èxit d’aquesta primera 
edició de la Ruta Solidària 
per l’ELA és fruit de la 
implicació de moltes per-
sones que des del primer 
moment van donar suport 
al projecte: els patrocina-
dors (TRAM, Diputació de 
Barcelona, Correos Ex-
press), els col·laboradors 
(Decathlon, Run BCN, 
Kina Festa, Que Bestia, 
Centro de Fisioterapia 
i Psicologia FIPSICS) i 

entitats i ciutadans i ciu-
tadanes adrianencs.

Tot i que la cursa era 
de caràcter popular, els 
dos primers han sigut 
els etíops Sisay Tsegaye, 
guanyador amb 30’18, i 
Balcha Amente. El tercer 
ha estat el català Juan-
ma Alvarez. En noies, la 
favorita, Inna Levedeva 
d’Ucraïna, atleta de La 
Sansi, s’ha imposat amb 
39’27. Carmen Rodriguez 
i Sonia Gallego han tan-
cat el pòdium absolut en 
aquesta categoria.

CURSASANTADRIA.COM

Els tres primers classificats de la 1a Ruta Solidària per l’ELA en categoria masculina i femenina.

David Fiol se 
proclama campeón de 
3 bandas júnior

CBSA

Sant Adrià.-
El joven jugador del 

Club Billar Sant Adrià David 
Fiol se ha proclamado cam-
peón de 3 bandas júnior por 
segunda vez consecutiva. 
David pasó a la semifinal 
sin demasiados problemas, 
quedando 1º de grupo con 
5 puntos y un promedio 
general de 0,527.

En semifinales, con-
tra Yuri Trullás, David 
ofreció a los asistentes 
una verdadera exhibición 
de buen billar, con un jue-
go sólido y efectivo. Con 
una contundente victoria 
de 25 a 2 en 18 entradas, 
pasó a la final como claro 
favorito.

En la final contra Da-
niel Garcés, su eterno 
rival, David empezó a irse 
en el marcador ensegui-
da, pero una tacada de 
6 de Daniel devolvió la 
emoción al partido. Poco 
a poco David volvió a 

distanciarse de un Daniel 
agotado, sin dar ya opcio-
nes a alcanzarle, pese a la 
magnífica contra salida 
de Daniel en la que sumó 
5 carambolas.
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Eduard López Agustench es proclama campió 
del XII Open d’Escacs Ciutat de Sant Adrià 2016

CESA

Sant Adrià.-
El MF Eduard López 

Agustench ha guanyat el 
XII Open d’Escacs Ciutat 
de Sant Adrià 2016, des-
prés de guanyar la darrera 
de les 9 rondes del Cam-
pionat i fer 8 punts de 9 
possibles.

A l’inici de la ronda 
partien empatats a 7 
punts el número 1 de 
ranking del torneig, el 
MF Marc Capellades Su-
birana i el número 3, el 
MF Eduard López Agus-
tench.

En Marc Capellades 
jugava contra en Nestor 
Dougas Chavarria (19è 

del ranking), i en Eduard 
López Agustench contra 
Antoni López Manzano, 
11è cap de sèrie.

Poca gent esperava la 
bona partida d’en Nestor 
Dougas Chavarria, qui va 
aconseguir empatar amb 
el Top 1 del torneig i va 
deixar en safata el Cam-
pionat en les mans d’en 

Eduard Lòpez, qui no va 
fallar i va guanyar la seva 
partida.

Cal destacar també la 
lluita pel 3r. Lloc a la Clas-
sificació Final aconseguit 
pel MF Mexicà Jorge 
Alberto Ramírez García 
(2 de ranking), contra el 
número 8 Daniel Romero 
Castejon, que va ser la 

partida que va durar més, 
passant de les 4 hores 
de joc i, que finalment 
va guanyar el MF Jorge 
Alberto Ramirez.

Volem agraïr el gran 
campionat que hem vis-
cut des de el 10 d’abril 
al 19 de juny, durant 9 
diumenges al matí, on la 
conducta dels 75 espor-

tistes que han competit 
ha sigut exemplar. On ha 
regnat un companyerisme 
i bon ambient exquisit.

Per finalitzar volem 
agraïr també la presència 
en l’entrega de premis de 
l’Alcalde de la Ciutat, Sr. 
Joan Callau i Bartolí i el 
Regidor d’Esports Juan 
Carlos Ramos Sànchez.

MS

«A los Juegos de Río voy a disfrutar»
Nos reunimos con 

Jesús Ángel García Bra-
gado, Chuso, al lado de 
la Casa de la Vila, donde 
en breve tiene que parti-
cipar en las comisiones 
para tratar asuntos que 
se discutirán en el pleno 
de julio como concejal 
del PP que es en la ciu-
dad desde hace cinco 
años. Estos días no para 
de conceder entrevistas. 
No es para menos: es el 
deportista masculino que 
más Juegos Olímpicos 
va a disputar. En Río de 
Janeiro, este agosto, lo 
hará por séptima vez. 
Desde Barcelona ‘92 tie-
ne miles de anécdotas 
que explicar.     

Pregunta. ¿Cómo fue-
ron tus primeras olimpia-
das en Barcelona?

R. Imagínate. Ade-
más fue mi primera gran 
competición a nivel inter-
nacional. Fue un privile-
gio poder estar ahí. La 
pena es que fui demasia-
do joven, sin experiencia, 
y en mi prueba, los 50 
kilómetros marcha, la 
experiencia es un grado 
para poder dosificar los 
esfuerzos. Pero a parte 
de eso tengo muy bue-
nos recuerdos. Ahí se 
creó el Plan ADO, que es 
el que nos ha permitido 
mantenernos.    

P. Supongo que te 
hubiese encantado que 
estos juegos en lugar de 
Río fuesen en Madrid.  

R. Me hubiese en-
cantado, hubiese sido 
muy bonito. Aunque 

a lo mejor no hubiese 
llegado, porque se ha-
bría invertido más en 
el atletismo y los más 
jóvenes tendrían más 
impulso. Me hubiese 
costado mantenerme en 
activo.      

P. ¿Cuál es el secreto 
para ser un atleta tan 
longevo? 

R. Tener una base 
de entrenamiento muy 

grande, y la suerte de 
vivir en una época con 
tantos avances médicos. 
Además de centrar tu 
vida en el deporte. Cuan-
do me propusieron venir a 
Sant Adrià lo primero que 
pensé fue que era genial 
porque tenía el río para 
entrenar.       

P. ¿Qué es más ago-
tador: un pleno o un 
entrenamiento?   

R. Yo prefiero estar 
entrenando que estar en 
un pleno que dure más de 
tres horas. Seguro.  

P. ¿Qué sientes al 
pensar que vas a ser el 
primer deportista mascu-
lino que compita en siete 
Juegos Olímpicos?   

R. Al principio no lo 

valoraba. Ahora ya sí me 
voy dando cuenta del 
valor que tiene.  

P. ¿Te hubiese gusta-
do ser el abanderado?   

R. Claro, pero ya sa-
bemos como funcionan 
estas cosas. Por suerte o 
por desgracia he coinci-
dido con una generación 

de grandes deportistas, y 
a la hora del desfile si el 
abanderado es una cara 
conocida, como este año 
Rafa Nadal o Pau Gasol 
los pasados, la señal tele-
visiva se mantiene mucho 
más que si salgo yo.     

P. ¿Cuándo es tu 
prueba?   

R. El 19 de agosto 
por la mañana, así que 
aquí se podrá ver por la 

tarde.
P. ¿Cómo es el reco-

rrido?   
R. Va a ser en una 

bahía, en Pontal. El cir-
cuito se parece mucho a 
Castelldefels. 

P. ¿Cómo estará la 
temperatura?   

R. De temperatura no 

sé, pero la humedad me 
han dicho que es altísima. 
Y es algo muy peligroso 
por la deshidratación. 

P. ¿Te preocupa el 
zica?   

R. Creo que al final no 
será para tanto. Además, 
nos han dicho que han 
comprado un montón 
de repelente. Y si no al 
llegar ya nos dirán algún 
remedio local. 

P. ¿Me puedes expli-
car alguna anécdota de 
cada uno de los juegos 
que has vivido?   

R. A ver si me acuer-
do. De Barcelona me 
acuerdo del ambiente y 
del coche de Daniel Plaza, 
un 127 desastroso de 
color amarillo limón, con 
el que nos íbamos a dar 
una vuelta al Paralelo.

De Atlanta me acuer-
do que había un Mc-
Donalds dentro de la 
vila olímpica, y los del 
equipo de waterpolo, 
que fueron campeones, 
como les dio suerte 
comer allí después del 
primer partido, fueron 
todos los días. Y los 
coches eléctricos que ya 
funcionaban en 1996.

En Sidney podías ve-
nir con un familiar que se 
alojaba con una familia, 
y la gente era muy hos-
pitalaria. Pero al final, la 
villa olímpica se hacinó 
tanto que nos metieron 
en barracones. 

De Atenas recuer-
do que la villa olímpica 
estaba muy lejos de la 
ciudad, y por la noche 

sonaban muchísimo los 
grillos. Era como no ha-
berse ido de casa. 

En Pekín recuerdo 
que estábamos todos 
los deportistas en la vi-
lla olímpica, y te podías 
encontrar en el ascensor 
con Alberto Contador, 
Pau Gasol, Rafa Nadal, 
etc. Porque las estrellas 
muchas veces no viven 
en las villas olímpicas, se 
pagan sus hoteles de lujo. 
Fue un ambiente muy 
bonito. Y la organización 
fue increíble.

De los de Londres 
recuerdo sobre todo la 
carrera, el recorrido, que 
pasamos por delante del 
palacio de Buckingham y 
toda esa zona. Y con gran 
cantidad de público. Fue 
espectacular. 

P. ¿Cómo afrontas 
estos juegos?   

R. Mi idea es po-
der quedar entre los 10 
primeros. Y sobre todo 
poder disfrutar.

P. Y en septiembre 
serás el pregonero de la 
Fiesta Mayor. ¿Cómo te 
sentiste?    

R. Con responsabi-
lidad y con ganas de 
cumplir las expectati-
vas. Espero que sea un 
pregón emotivo y que la 
gente lo pueda recordar 
con cariño.     

Entrevista con Jesús Ángel García Bragado, olímpico por séptima vez en los Juegos de Río 2016 
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Reconeixement públic 
als clubs esportius de 
Sant Adrià 

Redacció

Sant Adrià.-
Més de 250 persones 

van assistir el passat 7 de 
juliol, al Casal de Cultura, 
a l’acte de reconeixement 
a 15 entitats esportives 
pels èxits aconseguits 
aquesta temporada 2015-
2016.

La recepció, pre-
sidida per l’alcalde de 
Sant Adrià, Joan Callau, 
acompanyat del regidor 
d’Esports, Juan Carlos 
Ramos, hi van participar 
els següents clubs: Ho-
quei Subaquàtic Seitons, 
Natació Sant Adrià, Fe-

mení Sant Adrià, Tennis 
Sant Adrià, Voleibol Sant 
Adrià, Escacs Sant Adrià, 
Associació Esportiva 
Fòrum La Mina – Futbol 
Sala, Unió Basquet Sant 
Adrià, Lluita Olímpica La 
Mina, Gimàstica La Mina 
Gervasio Deferr, Lluita 
Sant Adrià, Waterpoolo 
Sant Adrià, Hoquei Línia 
Tucans, Aerodance, AE 
Adedi.

D’altra banda, al final 
de l’acte es va lliurar la 
bandera de la ciutat als 
representants de Sant 
Adrià que competiran 
als Joc Olímpics de Río 
2016: Jesús Àngel Garcia 

Bragado (50 km Marxa) i 
Taimuraz Friez, del Club 
Lluita Olímpica La Mina 
(74 kg Lliure Olímpica).

L’acte de reconeixe-
ment va ser una mostra 
del potencial esportiu de 
la ciutat, tant en els es-
ports més populars com 
en el més minoritaris i els 
bons resultats de la tem-
porada en són la prova.

MÉS DE 50 ANYS AL VOSTRE SERVEI
Cafeteria - Venda de Café - Pastisseria Artesanal

Avda. Catalunya nº 24 - Sant Adrià de 
Besòs - Tel. 93 462 28 33

Es recapten prop de 
5.000 euros a la 1a 
Ruta Solidària per l’ELA 
que es destinaran a la 
recerca de la malaltia

CNSA

Sant Adrià.-
L’alcalde, Joan Ca-

llau, i José Luis Blanco, 
director del Club Atletis-
me La Sansi van lliurar 
el passat 6 de juliol el 
taló de 4.918 € obtinguts 
gràcies a les inscripcions 
a la 1a Ruta Solidària per 
l’ELA, a la Plataforma 

d’Afectats per l’ELA i la 
Fundació Miquel Valls.

La Ruta, celebrada 
el passat 19 de juny, va 
consistir en una cursa de 
10 km i una caminada 
de 5, per llocs emble-
màtics de Sant Adrià. Va 
assolir un èxit de parti-
cipació ja que s’hi van 
inscriure 1.200 persones. 
L’objectiu d’aquesta ini-
ciativa de l’ultrafondista 
adrianenc, Alberto de la 
Guía, era visibilitzar la 
malaltia i recaptar fons 
per a la recerca.

Durant l’acte de lliu-
rament, celebrat a la Sala 
de Plens de l’Ajuntament, 
l’Associació de Comer-
ciants també va fer la 
donació de dues guardio-
les amb les aportacions 
voluntàries dels ciutadans 
i ciutadanes fetes en el 
marc de la Fira de Comerç 
al Carrer que va tenir lloc 
els dies 18 i 19 de juny.

La recaptació de la 

cursa i de la caminada 
solidàries se suma als 
més de 4.000 € recollits 
per diverses entitats de 
Sant Adrià que des del 
passat mes d’abril han 
organitzat un ampli ven-
tall d’activitats lúdiques i 
culturals per donar suport 
a la Ruta.

En total, s’han su-
perat els 9.000 €, que 

es destinaran a finançar 
projectes de recerca de 
la RedELA i a l’àmbit so-
cial (equip de psicologia, 
teràpia ocupacional, etc.) 
i a la investigació de la 
Fundació Miquel Valls.

La Fundació Miquel 
Valls (http://www.funda-
ciomiquelvalls.org/ca/) és 
actualment l’única entitat 
sense ànim de lucre a tot 
Catalunya que treballa 
per millorar la qualitat 
de vida de les persones 
afectades d’ELA i per 
oferir suport a les seves 
famílies. Lluita contra la 
malaltia promovent-ne la 
investigació.

La Plataforma de 
Afectados de ELA (http://
www.plataformaafecta-
dosela.org/) és una or-
ganització de malalts, 
familiars i amics que va 
néixer fa vuit anys per tal 
de promoure la recerca i 
difondre el coneixement 
de la malaltia. Durant 

aquest temps, han es-
tat moltes les accions 
que han impulsat, de 
les quals cal destacar la 
campanya de visibilitat 
‘L’ELA existeix’, que ha 
rebut diversos premis i 
que té el rècord de ser 
la campanya publicitària 
que ha aconseguit més 
suports de personalitats 
públiques, ja que més de 

160 personatges del món 
de l’esport, la cultura i 
els mitjans de comuni-
cació s’han fotografiat 
amb la samarreta de la 
campanya.

La RedELA (http://re-
dela.org) és una associa-
ció impulsada per perso-
nes afectades per escle-
rosi lateral amiotròfica, 
tant de la Plataforma de 
Afectados de ELA com 
de fora, per aconseguir 
fons. Aquests fons es 
dediquen a dos objectius: 
finançar projectes de 
recerca i constituir una 
xarxa d’investigadors 
d’aquesta malaltia a tot 
Espanya que en faciliti la 
coordinació. Els fons de 
RedELA provenen, d’una 
banda, de l’aportació 
mensual que fan les per-
sones malaltes, els seus 
familiars i amics, i d’altra 
banda, de l’organització 
d’actes culturals, espor-
tius, etc.

En un acte que es va dur a terme al Casal de Cultura.

COMUNICACIÓ SAB

COMUNICACIÓ SAB
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Farmàcies de torn - AGOST 2016

Telèfons 
d’interès 

SANT ADRIÀ
-Ajuntament- 93.381.20.04
-Policia Local- 93.381.55.55
-Protecció Civil- 93.462.27.00 / 
93.462.22.11
-Comissaria de la Policia Nacional- 
93.381.50.11
-Mossos d’Esquadra- 088 (per a les tres 
ciutats)
-Creu Roja- 93.381.00.80
-Correus- 93.381.21.31
-CAP local- 93.462.26.61
-Taxis- 93.392.22.22

SANTA COLOMA
-Ajuntament- 93.462.40.40
-Policia Local- 93.386.00.50
-Comissaria de la Policia Nacional- 
93.466.38.45
-Creu Roja- 93.386.20.24 / 93.446.21.87
-Correus- 93.386.69.99
-Bombers- 93.391.82.82
-Bombers.Urg.- 93.391.80.80 
-Hospital Esperit Sant- 93.386.02.02 
 (Urgències- 93.386.30.00)
-Ambulàncies- 93.468.20.00   
-Companyia de l’Aigua- 93.386.59.99
-Taxis- 93.391.22.22

BADALONA
-Ajuntament- 93.483.26.00
-Policia Local-  93.483.29.01
-Comissaria de la Policia Nacional- 93.387.04.47
-Protecció Civil -93.483.28.86
-Bombers- 93.388.00.80
-Correus- 93.384.34.52 / 93.399.62.12
-Hospital Municipal - 93.464.83.00
-Hospital Can Ruti-93.465.12.00
-Ambulàncies- 93.384.56.12
-Estació Renfe- 93.389.30.75
-Taxis- 93.225.00.00/     
-Gas Badalona S.A. 93.389.03.66 / 93.389.07.16

COMARCA
-Catalana  Gas -900.30.31.32
-Averies Gas - 900.39.40.41
-FECSA- 900.31.31.31
-Aigues de Barcelona
 900.35.53.55
-Enher Elec.- 900.333.330
-Tugsal- 93.395.31.11
-Grup de Famílies de Jugadors 
compulsius (GAM-ANON)- 
645.343.336

Serveis
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Dilluns 1
Avda. Platja, 82

Dimarts 2
Andreu Vidal, 2

Dimecres 3
Fernández Márquez, 73-75

Dijous 4
Via Trajana, 20, local 6

Divendres 5
Av. Catalunya, 50

Dissabte 6
García Lorca, 1
Diumenge 7

Mar, 18
Dilluns 8

Pi i Gibert, 66
 Dimarts 9

Gran Via CC, 26
Dimecres 10

Avda. Catalunya, 92-94
Dijous 11

Avda. Platja, 82
Divendres 12 
Andreu Vidal, 2
Dissabte 13

Fernández Márquez, 73-75
Diumenge 14

Via Trajana, 20, local 6
Dilluns 15

Av. Catalunya, 50
Dimarts 16

García Lorca, 1
Dimecres 17

Mar, 18
Dijous 18

Pi i Gibert, 66
 Divendres 19
Gran Via CC, 26

Dissabte 20
Avda. Catalunya, 92-94 

Diumenge 21
Avda. Platja, 82

 Dilluns 22
Andreu Vidal, 2

Dimarts 23
Fernández Márquez, 73-75

Dimecres 24
Via Trajana, 20, local 6

Dijous 25 
Av. Catalunya, 50

Divendres 26
García Lorca, 1
Dissabte 27

Mar, 18
Diumenge 28 
Pi i Gibert, 66

Dilluns 29
Gran Via CC, 26

Dimarts 30
Avda. Catalunya, 92-94

Dimecres 31
Avda. Platja, 82

BALANÇA (24 setembre-23 octubre)
És un bon moment per pensar en regals, ja que encara 
estan barats i els centres comercials encara no estan 
plens. Millor seria que fessis una llista. 

ESCORPÍ (24 octubre-22 novembre)
Aquests dies hauràs d’arreglar milers de papers i per 
desgràcia no els podràs acabar perquè tindràs alguns 
dubtes i no sabràs si donar el pas. 

SAGITARI (22 novembre-21 decembre)
Hauràs d’aprendre la lecció que tu no ets qui porta 
la veu cantant al grup i no s’ha de fer sempre el que 
tu vulguis. 

CAPRICORN (22 desembre-20 gener)
Aquest mes serà el millor moment per dur a terme 
els somnis que portes tan de temps esperant. No ho 
dubtis i fes-ho.  

AQUARI (21 gener-19 febrer)
Potser les teves butxaques tornaran al seu estat normal 
a partir de la segona setmana del mes gràcies a una 
gran inversió.
 
PEIXOS (20 febrer-20 març)
Arriba l’hivern i necessitaràs la companyia d’un bona 
bona xocolata calenta i una companyia mentre cau la neu 
fora. No és una fantasia, és el que necessites. 

ARIES  (21 març-20 abril)
Un ésser estimat estarà més a prop teu i voldrà estar  
amb tu. Estaràs eufòricper com t’aprecia, aconseguint 
viure moments inolvidables per ambdós. Aprofita’l.

TAURE  (21 abril-20 maig)
Has de fer una escapada, però no per plaer, sinó per 
obligació, i vols portar-te’n algú especial. Escull amb 
el cap, no amb el cor.      

BESSONS  (21 maig-21 juny)
Aquest mes tindràs un somriue tatuat a la cara, perquè 
les coses et van realment bé. Intenta atresorar aquests 
moments per si les coses es posen magres.   

CRANC  (22  juny-23  juliol)
Tindràs molts plans aquest mes i una agenda tan plena 
que no et permetrà descansar. Gaudeix perquè hi haurà 
moltes bones oportunitats.

LLEÓ (23  juliol-23 agost)
Hi ha un viatge molt interessant que t’agradaria fer, 
però no tens molt de temps per fer-ho. No t’emprenyis 
si la resta sí que hi va, deixa’ls que gaudeixin.

VERGE (24 agost-2 setembre)
Estàs una mica amargat aquest mes perquès estàs molt 
aburrit i la rutina et consumeix. Intentar ser creatiu 
perquè la vida no sigui tan pesada. 



Cómo evitar la sensibilidad dental, 
un dolor agudo y molesto  

Redacción

Sant Adrià.-

¿Conocen la sen-
sación de morder un 
helado y que nuestros 
dientes nos duelen sin 
poder disfrutar el dul-
ce? Ese dolor intenso 
se conoce en medicina 
dental como sensibi-
lidad dental o hiper-
sensibilidad dentinaria. 
Dicho técnicamente, es 
el dolor dental intenso 
y transitorio causado 
por la exposición de la 
dentina, que es la parte 
interna del diente, al me-
dio oral y que aparece 
por un estímulo externo, 

como algunas alimentos 
o bebidas frías, calientes 
y dulces, e incluso con 
la presión táctil. 

La clave de esta en-
fermedad tan molesta 
está en la dentina, la 
parte más blanda del 
diente que se encuen-
tra debajo del esmalte. 
Cuando la dentina, que 
se encuentra protegida 
por la encía y el esmal-
te, pierde su protección 
natural y queda al des-
cubierto, se produce la 
sensibilidad dental, un 
dolor intenso y que úni-
camente dura mientras 
se produce el estímulo 
externo, pero que es 

muy molesto para las 
personas que lo sufren. 

¿Por qué se produce 
ese dolor? La dentina 
tiene miles de tubos 
diminutos, l lamados 
túmulos, que contienen 
los extremos de los ner-
vios y están llenos de 
líquido. Beber o comer 
alimentos y bebidas 
calientes, frías o dulces 
puede provocar que 
este líquido se mueva. 
El movimiento de este 
líquido hace que los 
extremos de los nervios 
reaccionen como res-
puesta, provocando un 
pinchazo molesto o un 
dolor breve y agudo. 

Muchas son las si-
tuaciones que pueden 
causar la exposición de 
los túbulos y pueden 
provocar la sensibilidad 
dental. La mayoría, rela-
cionados con el estilo de 
vida y los hábitos diarios 
de higiene dental de las 
personas afectadas. 

Por ejemplo, cepillar-
se con demasiada fre-
cuencia, con demasiada 
fuerza o con un cepillo 

de cerdas duras con el 
tiempo pueden desgas-
tar el esmalte del diente. 
Estos pueden causar 
también la retracción de 
las encías que provocan 
una exposición mayor 
de la dentina.

Un consumo eleva-
do de comidas y bebi-
das ácidas, como los 
zumos de cítricos o los 
refrescos carnónicos, 
también provocan una 
descalcificación o ero-
sión del diente. 

La fuerza excesiva 
de la masticación o el 
rechinamiento de los 
dientes por la noche, 
también produce un des-
gaste del esmalte, dejan-
do expuesta la dentina. 

Las enfermedades 
relacionadas con las 
encías también pueden 
provocar sensibilidad 
dental. Enfermedades 
como la gingivitis, que 
es la inflamación del 
tejido de las encías, o la 
retracción de las encías, 
suelen ser un primer 
paso hacia la sensibili-
dad dental. 

Eso sí, si el dolor 

que se produce no se 
relaciona con un estí-
mulo determinado y/o 
persiste después de que 
éste cese o no se locali-
za bien, probablemente 
la causa no sea sensi-
bilidad dental y podría 
deberse a la existencia 
de patologías subyacen-
tes, como, por ejemplo, 
la caries dental.

Por ello, es impor-
tante acudir a la con-
sulta de clínicas de refe-
rencias como Tot Dental 
para que el odontólogo 
pueda realizar una ex-
ploración y un diagnós-
tico preciso. 

Para un correcto tra-
tamiento de la sensibili-
dad dental es importante 

establecer unas medidas 
preventivas junto con un 
tratamiento adecuado. 

Unas medidas pre-
ventivas como pautar 
unos hábitos dietéticos 
saludables, evitando el 
consumo de bebidas 
y alimentos ácidos, la 
corrección de malos 
hábitos, como la uti-
lización de palillos de 
madera, entre otros, y 
unas instrucciones para 
una correcta higiene 
bucal, como una técnica 
de cepillado adecuada y 
usar una pasta dentífrica 
poco abrasiva. Así como 
el uso de medicamentos 
desensibilizantes para 
tratar la sensibilidad 
dental.        

Se produce al probar alimentos y bebidas frías, calientes, dulces y ácidas. Desde la Clínica Tot Dental nos facilitan las claves de esta enfermedad.

Salut dental

La sensibilidad dental se 
produce cuando la parte 

interna del diente queda al 
descubierto.

El consumo de ciertos 
alimentos y el cepillado 

incorrecto, entre algunas 
de sus causas.




